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Ενότητα 3η

 Η κατοχή της εξουσίας δεν εγγυάται την ευτυχία 

Ε  δὲὲ σὺὲ ο ὲι ς  τύραννος ἰ ἴ ὡ ὁ χωνἔ  πλὲίω κτήματα τ ν ῶ
διωτ ν ἰ ῶ

Αν λοιπόν ὲσύ νομίζὲις ότι ὲπὲιδή ο τύραννος έχὲι πὲρισσότὲρα
αγαθά από τοὺς απλούς πολίτὲς

διαὲ το τοῦ  καιὲ πλὲίω π’ α τ ν ὲ φραίνὲται,ἀ ὐ ῶ ὐ γι’ αὺτό και ὲξαιτίας αὺτών πὲρισσότὲρο χαίρὲται
ο δὲὲ το το ο τως χὲι,  Σιμωνίδη,ὐ ῦ ὕ ἔ ὦ ούτὲ αὺτό ὲίναι έτσι, Σιμωνίδη,

λλ’ σπὲρ ο  θληταιὲ ο χ ταν ἀ ὥ ἱ ἀ ὐ ὅ διωτ νἰ ῶ  γένωνται 
κρὲίττονὲς,

αλλά όπως και οι αθλητές, όταν γίνοὺν καλύτὲροι από τοὺς 
πολίτὲς,

το τ’ α τοὺὲς ὲ φραίνὲι,ῦ ὐ ὐ αὺτό δὲν τοὺς ὲὺχαριστὲί,
λλ’ ταν τ ν ἀ ὅ ῶ νταγωνιστ νἀ ῶ  ττοὺςἥ , το τ’ α τοὺὲς νι ,ῦ ὐ ἀ ᾷ αλλά όταν γίνοὺν κατώτὲροι από τοὺς σὺναθλητές τοὺς, αὺτό 

τοὺς ὲνοχλὲί,
ο τω καιὲ  τύραννος ο χ ταν τ ν διωτ ν πλὲίω ὕ ὁ ὐ ὅ ῶ ἰ ῶ
φαίνηται χωνἔ ,

έτσι και ο τύραννος όταν φαίνὲται ότι έχὲι πὲρισσότὲρα από 
τοὺς πολίτὲς,

τότ’ ὲ φραίνὲται,ὐ δὲν ὲὺχαριστιέται,
λλ’ ταν ἀ ὅ τέρωνἑ  τὺράννων λάττω χη, ἐ ἔ τούτῳ λὺπὲ ται·ῖ αλλά όταν ὲίναι κατώτὲρος από άλλοὺς τὺράννοὺς, λὺπάται γι’ 

αὺτό·
τούτοὺς γαὲρ νταγωνιστάς γὲ ται α τ  το  πλούτοὺ ἀ ἡ ῖ ὑ ῷ ῦ
ὲ ναι.ἶ

γιατί θὲωρὲί  ότι αὺτοί ὲίναι ανταγωνιστές τοὺ στον πλούτο.

Ο δέ γὲ θ ττόν τι γίγνὲται τ  τὺράνν  ὐ ᾶ ῷ ῳ  τ  διώτἤ ῷ ἰ ῃ ν ὧ
πιθὺμὲ .ἐ ῖ

Ούτὲ βέβαια ο τύραννος αποκτά κάτι από όσα ὲπιθὺμὲί 
γρηγορότὲρα από τον απλό πολίτη.

 μὲὲν γαὲρ διώτης ο κίας  γρο   ο κέτοὺ πιθὺμὲ ,Ὁ ἰ ἰ ἤ ἀ ῦ ἤ ἰ ἐ ῖ Γιατί ο πολίτης ὲπιθὺμὲί σπίτια ή αγρό ή δούλο,
 δὲὲ τύραννος  πόλὲων ὁ ἤ  χώραςἤ  πολλ ς  λιμένων  ῆ ἤ ἤ
κροπόλὲων σχὺρ ν [...]ἀ ἰ ῶ

ὲνώ ο τύραννος ή πόλὲις ή τὲράστια πὲριοχή ή λιμάνια ή 
οχὺρωμένὲς ακροπόλὲις [...]

λλά μέντοι καιὲ πένητας ψὲι ο χ ο τως λίγοὺς τ ν Ἀ ὄ ὐ ὕ ὀ ῶ
διωτ νἰ ῶ

Αλλά όμως θα δὲις και φτωχούς όχι τόσο λίγοὺς πολίτὲς

ς πολλοὺὲς τ ν τὺράννων.ὡ ῶ όσο πολλούς τὺράννοὺς.
Ο  γαὲρ κρίνὲται ὐ τ  ριθμ  ῷ ἀ ῷ ο τὲ ὔ ταὲ πολλά ο τὲ ταὲ λίγα,ὔ ὀ Γιατί δὲν ὲξὲτάζονται μὲ βάση τον αριθμό ούτὲ τα πολλά ούτὲ 

τα λίγα,
λλά ἀ προὲς ταὲς χρήσὲις· αλλά μὲ βάση τη χρησιμότητά τοὺς·
στὲ ταὲ μὲὲν πὲρβάλλοντα ταὲ καναὲ πολλά στι,ὥ ὑ ἱ ἐ ὲπομένως  όσα ξὲπὲρνούν τα αρκὲτά ὲίναι πολλά,

ταὲ δὲὲ τ ν καν ν λλὲίποντα λίγα.ῶ ἱ ῶ ἐ ὀ όσα όμως ὺπολὲίπονται από τα αρκὲτά ὲίναι λίγα.
Τ  ο ν τὺράνν  ταὲ πολλαπλάσια ττον ῷ ὖ ῳ ἧ κανάἱ  στινἐ Για τον τύραννο λοιπόν τα πολλαπλάσια αρκούν λιγότὲρο
ὲ ς ταὲ ναγκα α δαπανήματα  τ  διώτ .ἰ ἀ ῖ ἤ ῷ ἰ ῃ για τις αναγκαιὲὲς δαπάνὲς από ό,τι στον πολίτη.

Ξὲνοφ ν, έρων 4.6-9ῶ Ἱ

ΠΑΡΑΛΛΗΛΟ ΚΕΙΜΕΝΟ

Ποιοὺς λοιπόν ονομάζὲις φτωχούς και ποιοὺς πλούσιοὺς; Αὺτούς αφὲνός, νομίζω, ποὺ δὲν έχοὺν αρκὲτά ώστὲ να

ικανοποιήσοὺν τις ανάγκὲς τοὺς τοὺς αποκαλώ φτωχούς, ὲνώ αὺτούς ποὺ έχοὺν πὲρισσότὲρα από όσα  αρκούν

πλούσιοὺς. Έχὲις ὲξὲτάσὲι λοιπόν ότι σὲ μὲρικούς, ὲνώ έχοὺν πολύ λίγα,  όχι μόνο αὺτά ὲίναι αρκὲτά, αλλά κάνοὺν και

αποταμίὲὺση από αὺτά, ὲνώ σὲ μὲρικούς πάρα πολλά δὲν ὲίναι αρκὲτά; Και μα το Δία, ὲίπὲ ο Εὺθύδημος, γιατί σωστά

μοὺ ὺπὲνθὺμίζὲις, γνωρίζω (βέβαια) και κάποιοὺς τὺράννοὺς, οι οποίοι από ανάγκη όπως ακριβώς οι πάρα πολύ

φτωχοί αναγκάζονται να κάνοὺν αδικίὲς.

Ξενοφώντας Απομνημονεύματα 4.2.37-9

ΑΣΚΗΣΕΙΣ

1. Να συμπληρώσετε τους αντίστοιχους τύπους και στους δύο άλλους βαθμούς των παρακάτω επιθέτων

και επιρρημάτων

θὲτικός σὺγκριτικός ὺπὲρθὲτικός

πλὲίω
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κρὲίττονὲς

ττοὺςἥ

λάττωἐ

θ ττονᾶ

σχὺρ νἰ ῶ

πολλούς

κανάἱ

ττονἧ

2. Να μεταφέρετε τα ουσιαστικά στην ίδια πτώση του άλλου αριθμού :

τ ν διωτ ν ,κτ ματα ,  τ ραννος ,ο  θληταιὲ ,τ ν νταγωνιστ ν, νταγωνισταὲς , τ  τὺρ νν  , τ  δι τ  ,  ῶ ἰ ῶ ή ὁ ύ ἱ ἀ ῶ ἀ ῶ ἀ ῷ ά ῳ ῷ ἰ ώ ῃ
ο κ ας , γρο  ,,ο κ τοὺ ,π λὲων ,χ ρας , λιμ νων , κροπ λὲων ,τ  ριθμ  ,ταὲς χρ σὲις ἰ ί ἀ ῦ ἰ έ ό ώ έ ἀ ό ῷ ἀ ῷ ή

3. Να γίνει εγκλιτική αντικατάσταση : χει στί , γίγνεται ἔ ἐ

Β.   ΕΤΥΜΟΛΟΓΙΚΑ -ΛΕΞΙΛΟΓΙΚΑ

Μαθαίνω :

ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ ΑΠΟ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ
ΥΠΟΚΟΡΙΣΤΙΚΑ οὺσιαστικά ὲίναι ὲκὲίνα τα οὺσιαστικά ποὺ έχοὺν τις παρακάτω καταλήξὲις : -άριον , -ιον, -ίδιον
, - ίς , -ίσκος , -ύδριον, - ύλλιον . Αὺτές οι καταλήξὲις όταν τοποθὲτούνται στο τέλος της λέξης, της δίνοὺν έναν 
χαϊδὲὺτικό χαρακτήρα και μικραίνοὺν την πρωτότὺπη λέξη . 
 π.χ  ὁ πα ς ,ῖ γὲνική: το  παιδός ῦ γίνὲται μὲ την κατάληξη –άριον  τό παιδάριον  , γέφὺρα – γὲφύριον , ξίφος-
ξιφίδιον, πύλη-πὺλίς, πύργος-πὺργίσκος, νέφος-νὲφύδριον , δάσος-δασύλλιον .
ΠΕΡΙΕΚΤΙΚΑ οὺσιαστικά ὲίναι ὲκὲίνα ποὺ δηλώνοὺν ένα μέρος όποὺ ὺπάρχὲι σὲ μὲγάλο πλήθος αὺτό ποὺ 
δηλώνὲι το θέμα. Πχ: αμπὲλώνας δηλαδή μια έκταση φὺτὲμένη μὲ αμπέλια. Στα αρχαία οι καταλήξὲις ὲίναι οι 
ὲξής:-(ε)ών , -ιά . π.χ πὲύκη- πὲὺκών , νὲοττός-νὲοττιά(φωλιά μικρών ποὺλιών) .
ΤΟΠΙΚΑ λέγονται τα οὺσιαστικά ποὺ πὲριγράφοὺν τον τόπο ποὺ μένὲι ή δρα το πρόσωπο ποὺ δηλώνὲι η 
πρωτότὺπη λέξη ή και τον τόπο όποὺ λαμβάνὲι χώρα η ὲνέργὲια . Οι καταλήξὲις ὲίναι : - ιον και –(ε)ῖον. 

πχ: γὺμνασία(γύμναση)- γὺμνάσιον( ο τόπος όποὺ γινόταν η γύμναση, το γὺμναστήριο) και κοὺρὲύς-
κοὺρὲ ον(ῖ από το κοὺρέιον μὲ σὺναίρὲση).
ΠΑΡΩΝΥΜΑ: λέγονται τα παράγωγα οὺσιαστικά ποὺ σημαίνοὺν πρόσωπο σχὲτικό μ’ ὲκὲίνο ποὺ δηλώνὲι η 
πρωτότὺπη λέξη ή πρόσωπο ποὺ ανήκὲι σ’ αὺτό. Αν κοιτάξὲι κανὲίς τη λέξη παρώνὺμο στο λὲξικό θα δὲι ότι αὺτή 
σημαίνὲι το πρόσθὲτο όνομα κάτι σαν το σημὲρινό παρατσούκλι ποὺ ’χὲι χαρακτήρα κοροϊδὲὺτικό. Στα νέα 
ὲλληνικά ὺπάρχὲι η κατηγορία των ὲπαγγὲλματικών. Πχ: αλὲύρι-αλὲὺράς , αποθήκη-αποθηκάριος κ.α. Οι 
καταλήξὲις παρωνύμων ὲίναι οι: - εύς , - της, -(ί)της , -(έ)της, -(ώ)της . πχ: γράμμα(γράμματ-ος)- γραμματὲύς, 
τόξον- τοξότης, ὃπλον-ὁπλίτης, ο κος- ο κέτης(ἶ ἰ αὺτός ποὺ βρίσκὲται μέσα στο σπίτι, ο δούλος), δὲσμός-δὲσμώτης 
( ο φὺλακισμένος), νῆσος-νησιώτης.
ΕΘΝΙΚΑ: ὲίναι ὲκὲίνα τα οὺσιαστικά ποὺ παράγονται από κύρια ονόματα χωρών, πόλὲων, και γὲνικά τόπων και 
σημαίνοὺν ὲκὲίνον ποὺ κατάγὲται από κάποιον τόπο ή ποὺ ανήκὲι σ’ αὺτόν όπως ακριβώς και στα νέα ὲλληνικά 
π.χ Βόλος – Βολιώτης. Οι καταλήξὲις στ’ αρχαία ὲίναι: - ιος ,-(α) ος,-(ε) ος, -(ω)ιος> ος, -εύς, -νός,- νος,-της,-ῖ ῖ ῷ ῖ
(ά)της,-(ιά)της,-(ή)της,-(ί)της,-(ώ)της, -ήσιος. πχ: Ζάκὺνθος-Ζακύνθιος , Λάρισα-Λαρισαῖος, Κέως(το νησί Κέα)-
Κὲ ος, Γέλα(πόλη της Σικὲλίας)-Γὲλ ος, Μαντίνὲια-Μαντινὲύς, σία- σιανός, κράγας(γὲν. κράγαντ-ος)- ῖ ῷ Ἀ Ἀ Ἀ Ἀ

κραγαντ νος , Γύθὲιον-Γὺθὲάτης, Κρότων-Κροτωνιάτης, Ἀ ῖ Ἴος-Ἰήτης, Στάγιρα-Σταγιρίτης, Λαύρὲιον-Λαὺρὲώτης, 
Φίλιπποι-Φιλιππήσιος.
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ΠΑΤΡΩΝΥΜΙΚΑ: ονομάζονται ὲκὲίνα τα οὺσιαστικά ποὺ παράγονται από κύριο όνομα πατέρα, μητέρας ή άλλοὺ 
προγόνοὺ και σημαίνοὺν τον γιο, την κόρη και γὲνικά τον απόγονο. Οι καταλήξὲις ὲίναι –δης,- άδης,- ίδης-είδης, 
-ίων πχ: Βορέας-Βορὲάδης , Θέστιος-Θὲστιάδης, Κρόνος-Κρονίδης, Ἡρακλῆς-Ἡρακλὲίδης, Πηλὲύς-Πηλὲίων.
ΓΟΝΕΩΝΥΜΙΚΑ: λέγονται τα παράγωγα οὺσιαστικά ποὺ σημαίνοὺν νὲογνό ζώοὺ ή μικρό κατά την ηλικία ζώο 
κάποιοὺ ὲίδοὺς. Η κατάληξη ὲίναι: -ιδεύς πχ λύκος-λὺκιδὲύς.

ΠΑΡΑΓΩΓΗ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ ΑΠΟ ΡΗΜΑΤΑ 
Ένα οὺσιαστικό ποὺ σχηματίζὲται  από ρήμα, μπορὲί να δηλώνὲι: 
-Το πρόσωπο που κάνει μια ενέργεια , δηλαδή που ενεργεί 
-Την ενέργεια, το πάθος και την κατάσταση
-Το αποτέλεσμα μιας ενέργειας
-Το όργανο ή το μέσο με το οποίο γίνεται μια ενέργεια
-Τον τόπο
Αὺτές οι κατηγορίὲς σὺναντώνται και στα νέα ὲλληνικά.

Ουσιαστικά που δηλώνουν το πρόσωπο που κάνει μια ενέργεια, δηλαδή που ενεργεί
Αὺτά τα οὺσιαστικά έχοὺν σαν καταλήξὲις τις ὲξής: -εύς , -ός ,-της, -άς, -  μών, -τήρ , -τωρ  πχ: απ’ το ρήμα 
γράφ-ω θα βγὲι ο γραφ-ὲύς δηλαδή αὺτός ποὺ ασχολὲίται μὲ το γράψιμο, απ’ το ρήμα πέμπ-ω(στέλνω,ρίχνω) θα 
προκύψὲι ο πομπ-ός δηλαδή αὺτός ποὺ στέλνὲι ή ρίχνὲι, απ’ το ὲργάζομαι θα προκύψὲι ο ὲργάτης, απ’ το ρήμα 
φὲύγω θα προκύψὲι ο φὺγάς , απ’ το ρήμα κήδομαι ποὺ σημαίνὲι φροντίζω θα προκύψὲι ο κηδὲμών , απ’ το ρήμα
καλῶ θα προκύψὲι ο κλητήρ και τέλος απ’ το ρήμα σὺλλαμβάνω θα προκύψὲι ο σὺλλήπτωρ.
Ουσιαστικά που δηλώνουν ενέργεια ,πάθος, κατάσταση
Αὺτά τα οὺσιαστικά έχοὺν σαν καταλήξὲις τις ὲξής:  -σις, -σία, -ή, -ά, -ία, -εία , -ος , -μός , -(ε)τός  πχ: 
γὲύομαιγὲῦσις ποὺ δηλώνὲι μια κατάσταση, ξηραίνωξηρασία ποὺ δηλώνὲι μια κατάσταση , γράφωγραφή 
ποὺ δηλώνὲι ὲνέργὲια, ἀγὲίρω(σὺγκὲντρώνω) γορά(σὺνάθροιση) ποὺ σημαίνὲι μια ὲνέργὲια,ἀ
θὲραπὲύωθὲραπὲία ποὺ δηλώνὲι μια κατάσταση(σὺνήθως όλα τα ρήματα σὲ –ὲύω δημιοὺργούν παράγωγα 
οὺσιαστικά μὲ την κατάληξη –ὲία), ψέγω(κατακρίνω)ψόγος ποὺ δηλώνὲι πάθος, δέω-δῶ(δένω)δὲσμός ποὺ 
δηλώνὲι μια κατάσταση , πήγνὺμι(παγώνω)παγὲτός ποὺ δηλώνὲι μια κατάσταση.
Ουσιαστικά που δηλώνουν το αποτέλεσμα μιας ενέργειας
Αὺτά τα οὺσιαστικά έχοὺν σαν καταλήξὲις τις ὲξής: -μα, -μη, -ος
πχ: γράφω γράμμα , γιγνώσκωγνώμη, λανθάνωλάθος 
Οι καταλήξὲις για τα οὺσιαστικά ποὺ παράγονται από ρήματα και δηλώνοὺν όργανο ή μέσο ὲίναι οι ὲξής: -τρον ή 
–θρον, 
-τρα ή –θρα, -τήρ, -τηρία, -τήριον, -ανον, -άνη, -όνη, -ίς πχ: σὲίω(ταράζω, κλονίζω) σὲῖστρον δηλαδή το 
μέσο μὲ το οποίο ταράζὲι κανὲίς κάτι, κλὲίω (κλὲίνω, κλὲιδώνω)κλὲ θρον,  ῖ χέω(χύνω)χύτρα,
ἀποβαίνω (καταλήγω) ἀποβάθρα, νίπτω(πλένω)νιπτήρ,

 βαίνω(βαδίζω, πορὲύομαι)βακτηρία,
αἰσθάνομαιαἰσθητήριον , γλύφω(σκαλίζω)γλύφανον , χέω(χύνω)χοάνη, πὲίρω(τρὺπώ)πὲρόνη, 
γλύφω(σκαλίζω)γλὺφίς
ὲνώ οι καταλήξὲις για τα οὺσιαστικά ποὺ παράγονται από ρήματα και δηλώνοὺν τόπο ὲίναι οι ὲξής: -τήριον, -τρα, 
-τρον, -θρον πχ: βοὺλὲύω(σκέφτομαι, κρίνω ,αποφασίζω)βοὺλὲὺτήριον, παλαίω(παλὲύω) παλαίστρα, 
θὲῶμαι θέατρον, ῥέω ὲ θρον(ρὺάκι).ῥ ῖ

ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ ΠΟΥ ΠΑΡΑΓΟΝΤΑΙ ΑΠΟ ΕΠΙΘΕΤΑ
Τα  οὺσιαστικά  ποὺ  παράγονται  από  τα  ὲπίθὲτα  ὲίναι  αφηρημένα,  ὲίναι  γένοὺς  θηλὺκού  ή  οὺδὲτέροὺ και
φανὲρώνοὺν ιδιότητα . Οι πιο σὺνηθισμένὲς παραγωγικές ὲξὲλίξὲις ὲίναι οι ὲξής : 
-ία από επίθετα β΄ κλίσης σε –ος και από μερικά γ΄κλίσης 
πχ: πιστοςἄ ἀπιστία , ὲὐδαίμωνὲὐδαιμονία
- (ε)ια (προπαροξύτονα) από επίθετα γ΄ κλίσης σε –ης , -ης, -ες 
πχ: ἐπιμὲλήςἐπιμέλὲια

- (ο)ια (προπαροξύτονα) από συνηρημένα επίθετα β΄ κλίσης σε-ους πχ: ὲὒπλοὺςὲὒπλοια 
- ος από επίθετα γ΄ κλίσης σε –ύς - εῖα –ύ πχ: βαρύςβάρος

-σύνη  από  επίθετα  β΄  κλίσης  σε  –ος  και  γ΄  κλίσης  σε  –ων  ,  -ων,-ον  πχ:  ἱὲρόςἱὲρωσύνη  ,
ἄφρωνἄφροσύνη

- (υ)της από επίθετα γ΄ κλίσης σε –ύς -εῖα –ύ πχ: γλὺκύςγλὺκύτης
- (ό)της από επίθετα β΄ κλίσης σε –ος πχ: κακόςκακότης
- άς από αριθμητικά επίθετα πχ: ὲἷς(γὲν. ἑν-ός) ἑνάς

Ασκήσεις 
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1.  Να σὺνδέσὲτὲ  κάθὲ  λέξη της  στήλης Α με τις  παράγωγες ή  ομόρριζές  της στη στήλη Β, γράφοντας

μπροστά από κάθὲ γράμμα τον ή τοὺς αριθμούς από τη στήλη Β.  

Α Β

α) βιόω-ῶ

β) χωἔ

γ) ποιῶ

δ) λέγω

ὲ) φαίνομαι

στ) πράττω

1. ρήση
2. ποίηση
3. φάσμα
4. βιώσιμος
5. πράγμα
6. ὲὺὲξία
7. πράκτωρ
8. ρήμα
9. βίωμα

10. φανός
11. έξις
12. αβίωτος
13. σχὲδόν
14. ποίημα
15. λέσχη
16. βιώνω
17. άπραγος

2. Να γράψετε δύο παράγωγα και δύο σύνθετα ουσιαστικά από τα ρήματα στα  ν.ε:

α) πέμπω: .................... .................... ................. .................

β) δίδωμι: .................... .................... ................. .................

γ) πάσχω: .................... .................... ................. .................

δ) χω:ἔ .................... .................... ................. .................

3. Για καθένα από τα παρακάτω ουσιαστικά της ν.ε. να βρείτε έναν ετυμολογικά συγγενή ρηματικό τύπο από

το κείμενο της ενότητας : συγγενής, ανιαρός, ηγέτης, έλλειμμα, πρόσοψη 

4 . Να βρείτε πέντε ομόρριζα (παράγωγα ή σύνθετα ) του  ρήματος γίγνομαι στη ν.ε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ 

1. Να κλίνετε: το ρ. νι , ἀ ᾷ στην Προστακτική Ενεστώτα, το ρ. ρ ς, ὁ ᾷ στην Ευκτική Ενεστώτα , το ρήμα  στηνἐῶ

Οριστική Παρατατικού και το ρ. τιμ νται ῶ στην  Προστακτική Ενεστώτα

2. Να γίνει εγκλιτική αντικατάσταση των τύπων: νι , ρ ς, γὲλ ς, τιμ νταιἀ ᾷ ὁ ᾷ ᾷ ῶ

ΟΡΙΣΤΙΚΗ ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ ΕΥΚΤΙΚΗ ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ

3.Να γράψετε τα απαρέμφατα ενεργητικής και μέσης φωνής των ρ. ρωτ , γελ , τολμ  ἐ ῶ ῶ ῶ

4.Να γράψετε τους τύπους της παρένθεσης :

σιωπ (β ενικό προστακτικής ενεστώτα )ῶ

γενν (β ενικό οριστικής ενεστώτα μέσης φωνής)ῶ
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βο ( γ πληθυντικό υποτακτικής ενεστώτα)ῶ

α τι μαι ( γ ενικό ευκτικής ενεστώτα)ἰ ῶ

διψ (γ πληθυντικό οριστικής ενεστώτα)ῶ

ζ ( β ενικό οστικής παρατατικού)ῶ

χρ μαι ( β πληθυντικό προστακτικής ενεστώτα )ῶ

Ερωτήσεις κατανόησης 

Ενδεικτικές απαντήσεις των ερωτήσεων του σχολικού βιβλίου 

1. Σύμφωνα  με  το  κείμενο  ,  ο  τύραννος  θεωρεί  τον  εαυτό  του  πλούσιο  μόνο  όταν  διαθέτει

περισσότερα υλικά αγαθά από τους άλλους τυράννους τους οποίους θεωρεί και ανταγωνιστές. Για να

γίνει  σαφέστερος  παραβάλλει  την  επιθυμία  των  τυράννων  με  τους  στόχους  των  αθλητών  που

επιδιώκουν  να  γίνουν  καλύτεροι  από  τους  συναγωνιστές  τους.  Επίσης  η  έννοια  «πλούσιος»  είναι

σχετική, καθώς ορίζεται με βάση τις ανάγκες του καθενός.  Ένας τύραννος έχει απαιτήσεις ασύγκριτα

υψηλότερες από τις απαιτήσεις ενός απλού ανθρώπου  και γι αυτό είναι δύσκολο να ικανοποιηθούν

.Συνεπώς , ενώ ο τύραννος διαθέτει  περισσότερα υλικά αγαθά μπορεί να αισθάνεται  φτωχός , αν τα

αγαθά δεν είναι αρκετά να ικανοποιήσουν τις αυξημένες ανάγκες του . Καταλαβαίνουμε λοιπόν ότι αφ

ενός  ο άνθρωπος από τη φύση του δεν είναι  ικανοποιημένος  με αυτά που έχει  και  αφετέρου ότι  ο

πλούτος δεν απορρέει από το πλήθος των αγαθών αλλά από το αν αυτά επαρκούν να καλύψουν τις

ανάγκες του, δηλαδή από τη χρησιμότητά τους  .Τελικά πραγματικά πλούσιος μπορεί να θεωρεί κανείς

όταν είναι  εσωτερικά πλήρης και αυτάρκης αλλά και όταν ο πλούτος που διαθέτει είναι αντίστοιχος και

μπορεί να ικανοποιήσει τις ανάγκες του.

2. Βασικά γνωρίσματα των τυράννων αλλά και πηγή των προβλημάτων τους είναι η πλεονεξία , η

ακόρεστη δίψα για πλούτο και εξουσία  και η έλλειψη μέτρου.  Είναι ευτυχισμένοι μόνο όταν διαθέτουν

περισσότερα  αγαθά  από  τους  άλλους  μονάρχες  ,  έχουν  υπερβολικές   απαιτήσεις  τις  οποίες  είναι

δύσκολο να ικανοποιήσουν , εξαρτούν την ευτυχία τους από το πλήθος των αγαθών και όχι  από τη

χρησιμότητα τους , θεωρούν ότι αυτά που διαθέτουν ,  παρόλο που υπερβαίνουν τα αναγκαία,  δεν είναι

ποτέ  αρκετά  ικανοποιητικά.  Αυτά  τους  οδηγούν  σε  αδιέξοδο  και  τους  κάνουν  να  νιώθουν  μόνιμα

ανικανοποίητοι . Δεν χαίρονται τα αγαθά τους, βρίσκονται σε συνεχή ανταγωνισμό , είναι δύσκολο να

αποκτήσουν αυτά που επιθυμούν και προβαίνουν σε ενέργειες επικίνδυνες για τον εαυτό τους και τους

άλλους( αρπαγή, πόλεμος, βία, αυθαιρεσία, ανταγωνισμοί ,έχθρες.)

3. Ο Ιέρων ισχυρίζεται ότι ο πλούτος και η συνακόλουθη ευτυχία δεν απορρέουν από το πλήθος των

αγαθών αλλά από τις  χρησιμότητά  τους.  Ο  πλούτος  δηλαδή δεν  μετριέται  με  βάση  το  πλήθος  των

κεκτημένων αλλά σύμφωνα με τις ανάγκες που αυτά εξυπηρετούν. Η άποψη του είναι διαχρονική και

επιβεβαιώνεται  στη  σύγχρονη  καταναλωτική  κοινωνία  .  Άνθρωποι  που  θεωρούνται  πλούσιοι

αισθάνονται φτωχοί , όταν θεωρούν ότι αυτά που διαθέτουν δεν είναι αρκετά για να ικανοποιήσουν τις

πλασματικές συχνά ανάγκες τους ,  ενώ άνθρωποι που είναι φτωχοί αισθάνονται πλούσιοι όταν τα αγαθά

που κατέχουν είναι αρκετά για να ικανοποιήσουν τις πραγματικές ανάγκες τους .Άρα καταλαβαίνουμε ότι

είναι  σημαντικό  να  εκμεταλλευόμαστε  με  τον  καλύτερο  δυνατό  τρόπο  αυτά  που  έχουμε  και  να  μην

αναλωνόμαστε στην αναζήτηση περιττών αγαθών.
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